

Discover the Master of World Religions: Option Islamic Theology and Religious Studies at KU Leuven



The Islamic Theology and Religious Studies programme is one of the three options available in the Master in World Religions, a 60-credit programme. The other options include:
1-World Religions and Interreligious Dialogue; 2-Religious Studies

PROGRAMME STRUCTURE

The Islamic Theology and Religious Studies option consists of two main components:

1. Option-Specific Courses
2. Common Core (Truncus Communis)

Additionally, students are required to complete a Master's Thesis.



1. Option-Specific Courses: Islamic Theology and Religious Studies (20 ECTS)

This section delves into various sub-disciplines of contemporary Islamic sciences, with a focus on how Islamic theology is contextualized in the current Western European setting.

- History of Islamic Theology
- Quranic Studies
- Sîra and Hadîth: The Legacy of Mohammed
- Islamic Law and Jurisprudence (Islamic Law and Fiqh)
- Islamic Ethics
- Islamic Spiritual Care
- Islamic Religious Education: Contents

The Faculty of Theology and Religious Studies, KU Leuven offers additional programs in Islamic studies, which will be explored in future issues of this journal. These include: the Preparatory Program for Admission to the Master of World Religions (60-90 ECTS), the Educational Master's Program with a Specialization in Islamic Education, the Short Program in Islamic Studies (20 ECTS), and the Program in Islamic Spiritual Care (41 ECTS).

2. Common Core (Truncus Communis, 24 ECTS)

All students in the Master in World Religions programme are required to follow these compulsory courses:

- Basic Course in World Religions
- Basic Course in Religious Studies
- European Perspectives on Religion
- Christianity and Islam
- Seminar: Islamic Law and Fiqh

KU LEUVEN

3. Master's Thesis (16 ECTS)

Students must write a final thesis as part of their graduation requirements. This involves:

- Researching a relevant topic under academic supervision.
- Participating in Methodological Sessions to enhance research skills and methodologies.

اكتشف ماستر الأديان الكونية: تخصص اللاهوت الإسلامي والدراسات الدينية بجامعة لوفان في بلجيكا

برنامج الدراسات الإسلامية والدينية هو أحد التخصصات الثلاثة المتاحة ضمن برنامج ماستر الأديان الكونية، وهو برنامج يضم 60 نقطة معتمدة. والتخصصان الأخران يشتملان: برنامج الأديان الكونية وحوار الأديان، وبرنامج الدراسات الدينية.



هيكل البرنامج

يتكون برنامج الماستر في تخصص الدراسات الإسلامية والدينية من قسمين رئيسيين:

- مواد إسلامية خاصة بتخصص الدراسات الإسلامية
- المواد المشتركة بين كافة البرامج الثلاثة

بالإضافة إلى ذلك، يُفرض على الطلاب إعداد رسالة ماستر للتخرج.

1- المقررات الخاصة بتخصص الدراسات الإسلامية (20 نقطة معتمدة)

يركز هذا القسم على مجموعة من التخصصات الفرعية في العلوم الإسلامية التقليدية والمعاصرة، مع تسليط الضوء على كيفية تأطير الدراسات الإسلامية في السياق الأوروبي الغربي الحالي. وتتحدد كالآتي:

بالإضافة إلى ماستر الأديان الكونية: تخصص الدراسات الإسلامية، تقدم كلية اللاهوت والدراسات الدينية في جامعة لوفان تكوينات إسلامية أخرى، سوف نعرف بها في الأعداد القادمة من المجلة، وهي: البرنامج التحضيري لولوج ماستر الأديان الكونية (من 60 إلى 90 نقطة معتمدة)، الماستر التربوي: تخصص التربية الإسلامية، برنامج الدراسات الإسلامية المختصر (20 نقطة معتمدة)، وبرنامج الرعاية الروحية الإسلامية (41 نقطة معتمدة).

- علم الكلام الإسلامي
- علوم القرآن
- السيرة النبوية وعلوم الحديث
- الشريعة والفقه الإسلامي
- الأخلاق الإسلامية
- الرعاية الروحية الإسلامية
- التربية الدينية الإسلامية

2- المواد المشتركة بين كافة البرامج الثلاثة (24 نقطة معتمدة)

يتعين على جميع الطلاب في برنامج ماستر الأديان الكونية ببرامجه الثلاثة متابعة المواد الإلزامية الآتية:

- مقرر أساسي في الأديان العالمية
- مقرر أساسي في الدراسات الدينية
- المنظورات الأوروبية حول الدين
- المسيحية والإسلام
- حلقة دراسية: القانون الإسلامي والفقه

3- رسالة الماستر (16 نقطة معتمدة)

يتوجب على الطلاب إعداد رسالة جامعية نهائية كجزء من متطلبات التخرج. وتشمل:

- البحث في موضوع ذي صلة تحت إشراف أكاديمي.
- المشاركة في جلسات منهجية لتعزيز مهارات البحث والمنهج العلمية.